
 
 
 
 
 

  
  
  
  

 

PROHLÁŠENÍ SVAZU VINAŘŮ 
12. května 2023 
 

Spotřební daň na tichá vína v balíčku opatření není, ale... 
 
Podle doposud publikovaných informací je pravděpodobné, že se nám vinařům podařilo 
představitele vládní koalice přesvědčit o zásadně negativních dopadech případného 
zavedení spotřební daně na tichá vína. Předcházelo tomu doslova jen několik dnů mnohdy 
bouřlivých jednání, argumentování, nešťastných mediálních útoků vůči vinařství a vinohradnictví, 
ale krocení emocí i na straně vinařských a vinohradnických subjektů. Dnes zakusujeme důsledky 
opravdové lobby a mediální zběsilosti, jako by vinařský obor byl ten, kdo je odpovědný za neutěšený 
stav státního rozpočtu a kdo by ho měl spasit. 
 
 
A proč to celé? Protože NERV (Národní ekonomická rady vlády) navrhla v rámci sady svých 
rozpočtových opatření zavedení spotřební daně na tichá vína. Bez hlubší znalosti problému tak vznikla 
nesmyslná technokratická a účelová kalkulace, která nemá s realitou nic společného. Aniž by to NERV 
s kýmkoli z našeho odvětví konzultovala, aniž by vyslechla naše argumenty a zohlednila je ve svých 
propočtech. Stačilo takto málo a tento návrh by se v doporučeních NERV neobjevil, případně mohl mít 
jinou podobu našeho přínosu státní kase ve střednědobém horizontu.  My bychom nemuseli celé 
republice nyní vysvětlovat, proč je dobrý nápad moravské a české vinařství nezničit. 
 
Že je výroba vína jedinečný proces, že vyrobit a prodat první láhev trvá 4-5 let s do té doby 
nevyhnutelnými investicemi v řádu milionů, že máme jediný pokus v roce, kdy do sebe musí všechno 
zaklapnout, aby se dílo podařilo a za dalších několik měsíců bylo co prodávat. Pěstování révy a výroba 
vína zkrátka není obor, který lze zapnout v dobrých časech a vypnout v těch opačných. Vysadit vinici je 
úvaha a investice na desítky let, při níž je třeba mít určitou míru jistoty. Proces výroby vína je tudíž 
nesrovnatelný s jiným alkoholickým nebo nealkoholickým nápojem.  
 
Chápeme, že alkohol včetně vína není jen kulturní fenomén, ale může mít při nezodpovědné konzumaci 
i svou stinnou stránku. Celoevropská debata nad dopady zneužívání alkoholu je legitimní a jsme 
připraveni se do ní konstruktivně zapojit. Opět ale v rovině věcné argumentace bez emocí, ne ode zdi 
ke zdi. Ostatně jsme součástí evropského trhu, a v té vinařské části panují dvě konstanty – sazba daně 
je nulová; alkohol je všude stejný. 
 
Možná to teď vypadá, že jsme vyhráli, ale není tomu tak. I my jsme k dosavadním odvodům (z vinic, za 
ověření hroznů, za zatřídění a rozbory, do Vinařského fondu, 21 % DPH atd.), o kterých se směrem 
k veřejnosti jen málo mluví, dostali ve vládním úsporném balíčku svůj díl v podobě zrušení tichého vína 
jako daňově uznatelného nákladu. Pro mnohé zejména malé vinaře to bude velmi bolestivá změna 
s aktuálním dopadem na až 40 % produkce v portfoliu některých.  



 
 
 
 
 

  
  
  
  

 

 
 
Naše práce a jednání s vládou tím tedy nekončí. Musíme vysvětlovat a podílet se na řešeních na úrovni 
zákonodárců, ale hlubší informace o oboru si jistě zaslouží i veřejnost. 
 
Děkujeme za podporu a osobní zapojení mnohých. Jen díky tomu bude uhájení našeho oboru možné. 
 
 
 
Více informací naleznete na www.svcr.cz 
 
Kontakt pro média: 
PhDr. Martin Chlad, prezident Svazu vinařů ČR  
Tel.: +420 774 778 817 E-mail: martin.chlad@svcr.cz 
 
Ing. Martin Půček, výkonný ředitel Svazu vinařů ČR  
Tel.: +420 606 743 231  
E-mail: martin.pucek@svcr.cz 
 
Jiří Bažant, Omnimedia s.r.o.      
Tel. +420 606 282 673     
E-mail: j.bazant@omnimedia.cz 


